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Opvallend is dat in het in 2003 verschenen Stad 
van het Noorden, Groningen in de twintigste 
eeuw (redactie Maarten Duijvendijk en Bart 
de Vries) de universiteit, en daarmee ook de 
verhouding stad en universiteit, geheel buiten 
beeld blijft. We hebben niet de illusie met dit 
themanummer in deze lapsus te voorzien, maar 
we beogen wel een indruk te geven van wat er 
in de verhouding tussen universiteit (en het hbo) 
en de stad, zoal speelt. En daarbij was Klaas van 
Berkels driedelige Universiteit van het Noorden
– een titel die beslist het ontbreken van toeval 
suggereert – een welkome bron. 

In de loop van de tijd stond de universiteit onder 
de volgende namen bekend: Hogeschool te 
Groningen, Universiteit van Stadt en Lande, 
Academia Provincialis Groningae et Omlandiae, 
Universitas Imperialis/Université Impériale, Aca-
demia Groningana, Rijkshogeschool Groningen 
en sinds 1876: Rijksuniversiteit Groningen. Tot zo-
ver de offi ciële namen. Mooi is ook de soortnaam 
voor het gebouw, zoals vermeld op de kaart van 
Lotter (ca 1760): Templum Academicum! 

De universiteit begint in 1614, ze wordt opgericht 
door de Staten van het gewest Groningen en 
Ommelanden. Op 23 augustus vindt de opening 
plaats. De nieuwe universiteit wordt na een 
verbouwing gehuisvest in het leegstaande Menol-
da- en Sywenconvent aan de noordzijde van de 
Broerstraat. Deze voormalige kloostergebouwen 
waren vrijgekomen bij de inname van de stad 
door de Staatse troepen in 1594 (de Reductie van 
Groningen). Hier bevinden zich de collegezalen, 
de senaatskamer en de woningen van de hoog-
leraren. De aula wordt ondergebracht in de kerk 
van het minderbroederklooster aan de overkant 
van de straat, evenals de universiteitsbibliotheek 
en het anatomisch theater. Het binnenhof van het 
voormalige klooster wordt academische begraaf-
plaats. 

De universiteit start met zes hoogleraren voor 
de faculteiten theologie, rechten, geneeskunde 
en de vrije kunsten. Voor het eerste studiejaar 
schrijven zich 82 studenten in, waaronder dertig 
buitenlanders. De beginfase in de voormalige 
kloostergebouwen is goed te vergelijken met hoe 
Oxford en Cambridge er in die tijd ook uitzagen 
– en dat nog steeds doen! 

Het was niet mogelijk alle aangeleverde kopij in 
dit nummer te plaatsen. Het artikel van Henk Th. 
van Veen, ‘Kennisjaren 2094-2014, een enerve-
rend project’, heeft u nog te goed. Het zal in het 
septembernummer verschijnen.

W e streven er naar eens per jaar een themanummer uit te brengen. Vorig jaar was dat gewijd 
aan het Groninger Museum, nu staat de universiteit centraal, met name in relatie tot zijn 
ruimtelijke en bestuurlijke context, de stad. 

Van de redactie

Themanummer 
Universiteit en Stad 
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Oude universiteiten in 
historische steden

De ouderdom komt met gebreken, maar ook 
met ervaringen, die gedeeld kunnen worden, en 
waarvan men iets kan leren. Voor een universiteit 
slaat dat leervermogen niet alleen op de intramu-
rale ontwikkeling van wetenschappelijk kennis, al 
vormt dat natuurlijk wel de grondslag voor haar 
aanwezigheid. Maar behalve van de primaire 
interne processen valt er bij universiteiten ook iets 
te leren van de interactie met de omgeving, niet 
in de laatste plaats de meest directe omgeving, 
de stad waarin ze is gevestigd. Die interactie 
kan vruchtbaar zijn maar soms ook gespannen, 
en is zeer veelzijdig. Universiteiten beïnvloeden 
het sociale en culturele leven, de economie en 
werkgelegenheid, en niet in de laatste plaats zijn 
ze ook medebepalend voor de fysieke vormen 
van de stad. Universiteiten laten zich zien met 
oude monumentale maar ook met nieuwe func-
tionele gebouwen, die meer of minder kunnen 
zijn geclusterd. Er zijn op de universiteit gerichte 
woonwijken, sportcomplexen, studentenflats en 
science parks. Zo drukt een universiteit haar stem-
pel op een stad, niet alleen in de manier waarop 
de stedelijke samenleving functioneert, maar ook 
zichtbaar in de gebouwde omgeving.

Bij oudere universiteiten zoals die van Groningen, 
heeft de relatie tussen universiteit en stad zich 
gedurende langere tijd kunnen ontwikkelen, en 
als je vergelijkt hoe dat proces is verlopen in di-
verse andere oudere universiteitssteden in Europa, 
komen er interessante overeenkomsten en ver-
schillen naar voren. Die vergelijking is het thema 
van het boek Univer-City, dat in 2008 verscheen 
als verslag van de bijdragen aan een congres in 
het Zweedse Lund – óók een oude (1666) univer-
siteitsstad – waar nog 25 andere oude universi-

teitssteden aanwezig waren om te vertellen over 
hún ervaringen met de relatie tussen universiteit 
en stad. Die ervaringen blijken inderdaad ook 
veelvuldig te raken aan de fysieke inrichting van 
het stedelijk gebied. Het gaat dan over hoe met 
de oude historische gebouwen wordt omgegaan, 
of en hoe ze worden gekoesterd als stedelijk 
erfgoed, welke nieuwe functies er al of niet aan 
kunnen worden gekoppeld. Maar ook over hoe 
nieuwe gebouwen (-complexen) kunnen worden 
benut als motoren in het proces van stedelijke 
vernieuwing, en welke keuzes er zijn gemaakt bij 
het plaatsen van zulke nieuwe gebouwen dichtbij 
de oude, of juist helemaal aan de rand van de 
stad, of ergens tussenin. Bij de ontwikkeling van 
nieuwe universitaire complexen (soms in de vorm 
van science parks) aan de stadsrand is weer 
interessant om te zien of men er in slaagt om 
daar een echt attractief ontwerp voor te maken. 
Voor Groningen is het de moeite waard om na 
te gaan of dat eigenlijk wel gelukt is. Rond de 
eeuwwisseling werd door Bureau West 8 een 
masterplan voor de ontwikkeling van de Zernike 
campus opgesteld. In 2007 werd dat verwerkt in 
een echt bestemmingsplan, en in 2015 heeft West 
8 de planning nog eens herzien. Het plan mikte 
duidelijk op de ontwikkeling van een parkachtige 
omgeving voor de universitaire gebouwen in dit 
gebied. In de afgelopen 20 jaar is daar hard aan 
gewerkt, maar de meningen over of het helemaal 
is geslaagd lopen toch nog uiteen. Weer een 
ander vergelijkingspunt: functioneren de universi-
taire gebouwen ook als ‘meeting points’ tussen de 
stedelijke gemeenschap en de universitaire wereld 
(‘town and gown’)? Zeker voor Groningen ook 
weer een interessante vraag, nu op initiatief van 
de voorlaatste rector magnificus Cisca Wijmenga 

D e universiteit van Groningen, gesticht in 1614, is na die van Leiden (1575) de oudste van Ne-
derland. Franeker kwam nog eerder (1585) maar de universiteit daar is in 1811 gesloten en 
telt dus niet meer mee. De Groningse universiteit benadrukt graag haar ouderdom, die immers 

een zeker prestige lijkt te geven. Het zijn toch de sterksten die overleven? Met haar leeftijd van meer 
dan 400 jaar behoort Groningen nu tot de verzameling van eerbiedwaardige oudere universiteiten 
in Europa, die zich hebben verenigd in de zogenaamde Coimbragroep van een 40tal gevestigde, 
multidisciplinaire universiteiten van hoog internationaal niveau. In Nederland zijn de universiteiten 
van Leiden, Groningen en Utrecht (1636) lid van de Coimbragroep.

Piet Pellenbarg
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in het oude V&D gebouw aan 
de Grote Markt een ‘House of 
Connections’ is ondergebracht 
waarvan veel wordt verwacht. 
Is dat terecht? Het is te vroeg 
voor een oordeel. Er zijn nog 
wel meer kwesties die in de 
universiteitsstad-vergelijking 
opduiken die voor Groningen 
zeer relevant zijn, zoals ook 
bijvoorbeeld de vraag hoe goed 
of slecht het gemeentebestuur 
en het universiteitsbestuur erin 
slagen echt samen te werken bij 
het accommoderen van de uni-
versiteit in de stad. In Larsson’s 
boek wordt Groningen (net als 
trouwens nóg 17 van de 26 ste-
den) geprezen voor de kwaliteit 
van die samenwerking op het 
gebied van planning en investe-
ring. Is dat wel in alle opzichten 
gerechtvaardigd? Of wordt de 
vergelijking hier (en ook elders 
in het boek) vertekend doordat de verhalen op het 
congres in Lund voor meer dan een derde deel 
werden verteld door vertegenwoordigers van de 
betrokken steden, of werknemers van de centrale 
universitaire organisaties, die wat minder geneigd 
zullen zijn geweest om een kritisch verhaal neer 
te leggen dan onafhankelijke wetenschappelijke 
auteurs worden geacht te doen. 

Uit de vergelijking van de 26 oude universiteits-
steden in het boek Univer-City blijkt duidelijk 
dat er bijna overal sprake is van een verdeling 
van de universitaire bebouwing over enerzijds 
centrale en anderzijds perifere locaties, waardoor 
er als het ware twee verschillende ‘universitaire 
werelden’ ontstaan, een oude en een nieuwe, 
waarbij vaak de oudste faculteiten (bijvoorbeeld 
theologie, filosofie, letteren, rechten: kortweg 
de ‘alfa’s’) in de oude gebouwen zitten, en de 
natuurwetenschappen en medische wetenschap-
pen (de ‘beta’s’) in de nieuwe. Ook in Groningen 
vinden we dat terug, met als bijzonderheid dat er 
ook twee universitaire clusters tussenin zitten, met 
de sociale wetenschappen (faculteit Gedrags- en 
Maatschappijwetenschappen) in de Hortusbuurt, 
en het Universitair Medisch Centrum Groningen 
(met de faculteit Medische Wetenschappen) niet 
helemaal aan de buitenkant maar in een schil 
aan de Oostkant van de binnenstad. 

Met haar verdeling van de universitaire bebou-
wing over vier afzonderlijke stukken van de stad 
is Groningen binnen Nederland niet echt uniek. 

Als we ons beperken tot de zeven oudere en 
grotere universiteiten (in volgorde van grootte 
zijn dat Amsterdam UvA, Utrecht, Groningen, 
Leiden, Amsterdam VU, Delft en Nijmegen) dan is 
duidelijk dat bij drie daarvan (Amsterdam VU, TU 
Delft, en Radboud Universiteit Nijmegen) nage-
noeg de gehele gebouwenverzameling, inclusief 
de Aula als locatie voor de centrale universitaire 
ceremonieën en vieringen, is samengebracht op 
een nieuwe locatie buiten de oude stadskern. Bij 
de VU is dat aan de Amsterdamse Zuidas, voor 
Nijmegen is het de Heijendaal campus aan de 
zuidkant van de stad, en ook in Delft ontwikkelde 
zich zo’n campusgebied aan de zuidkant van de 
oude stad. De andere vier hebben allemaal net 
als VU, RUN en TUD een nieuwe perifere campus 
(de Uithof in Utrecht, de Zernike campus in Gro-
ningen, het Bio Science Park in Leiden, en de UvA 
in Amsterdam heeft er zelfs twee: het Amsterdam 
Science Park aan de A10 en het Academisch 

De herkomst van de deelnemers (universiteitssteden) aan het 
Univer-Citysymposion in Lund, 2007. Niet alle oude universi-
teiten zijn vertegenwoordigd. Zo ontbreken Montpellier 
(1140), Parijs (1150), Oxford (1167), Valencia (1208), Se-
villa (1254), Heidelberg (1365) en Keulen (1386). Zie verder 
Galama, A., A. Peterson en P.H. Pellenbarg (2008), City and 
University, a spatial and economic approach. In: B. Larsson 
(ed) Univer-City, The old middle-sized European academic 
towns as framework of the global society of science – chal-
lenges and possibilities. Sekel Bokförlag, Lund 308-322 
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Medisch Centrum aan de A9. Maar in alle vier 
deze gevallen is er óók een ‘binnenstadscampus’ 
gebleven, en in het geval van Amsterdam, Leiden 
en Groningen ook nog tussengelegen locaties. 
In Groningen zijn dat de al genoemde Hortus 
locatie en het UMCG, en in Amsterdam is dat het 
Roeterseiland. 

Het verhaal achter al deze universitaire loca-
tie-ontwikkelingen is overal net weer wat anders. 
Voor Groningen bespreken we dit uitgebreider 
in het artikel over het zogenaamde ‘Drie Kernen 
Plan’ van professor Cluysenaer uit 1958, 
waarmee in feite de basis werd gelegd voor de 
huidige plattegrond van de RUG binnen de stad. 
Op het moment dat die (naoorlogse) basis werd 
gelegd was ze gemeten in aantallen panden en 
vierkante meters, vergeleken met de situatie nu, 
nog steeds vrij klein, maar al wel veel groter dan 
ze lange tijd was geweest. Bijna driehonderd 
van de vierhonderd jaar van het bestaan van de 

RUG was de huisvesting van de universiteit nog 
zeer bescheiden, en besloeg ze naast het (eerste, 
tweede, en derde) Academiegebouw maar een 
beperkt aantal laboratoria in de binnenstad, die 
bijna allemaal aan het eind van de 19e eeuw 
waren gebouwd. Het grote ziekenhuiscomplex 
dat we nu kennen als UMCG verrees aan de 
Oostersingel pas vanaf 1903. Toen telde de RUG 
nog minder dan 1000 studenten. In de jaren 50 
van de vorige eeuw steeg dat al naar meer dan 
3000. Anno 2024 zijn het er tien keer zoveel: 
meer dan 30.000! Mét de studentenaantallen 
explodeerde de gebruiksruimte van de RUG in en 
bij de stad, en evolueren de oudste gebouwen tot 
‘monumentaal erfgoed’. Tot het erfgoed van de 
RUG behoort ook de inventaris van het Universi-
teitsmuseum, en de kunstprojecten die de RUG her 
en der heeft achtergelaten in de openbare ruimte. 
Daarover meer in het septembernummer.

Het Drie Kernen Plan van 
professor Cluysenaer 
Piet Pellenbarg

Geleidelijk werden de beide oude groeikernen 
van de RUG in de binnenstad ingevuld en 
omgeven door meer universitaire bouwsels. Maar 
pas in 1958, bijna drie-en-een-halve eeuw na de 
stichting van de universiteit, viel het besluit om 
een deel ervan echt ‘naar buiten te brengen’, 
dat wil zeggen naar de noordelijke perifere van 
de stad, naar het stadsdeel dat bekend stond als 
Paddepoel – een ietwat negatief tot de verbeel-
ding sprekend toponiem, dat als aanduiding 
van de perifere universiteitslocatie tegenwoordig 
zorgvuldig wordt vermeden. Wij spreken nu van 

de Zernike campus, en in hetzelfde hedendaagse 
jargon wordt alles wat in de binnenstad is geble-
ven nu aangeduid als The City Centre Campus. 
Het UMCG complex heet dan The Healthy 
Ageing Campus. 

Paddepoel, een keuze van de gemeente
We zien de drie academische kernen voor het 
eerst duidelijk omlijnd op de kaart staan in de 
‘huisvestingsnota’ uit 1958 van prof. Cluysenaer. 
In deel 3 van de geschiedschrijving van de RUG 
door Klaas van Berkel (De Zakelijke Universiteit 

B ij de oprichting in 1614 werd de universiteit (toen heette ze nog ‘Provinciale Hogeschool voor 
Stad en Lande’) gehuisvest in de gebouwen van het voormalige Minderbroeders klooster en het 
Vrouw Sywenconvent. Die waren in 1594 beschikbaar gekomen toen bij de inname van de 

stad door de Staatse troepen alle katholieke kerk- en kloostergebouwen waren onteigend. Een tweede 
kern van universitaire huisvesting ontstond vanaf 1642 toen in de nieuwe stadsuitbreiding tussen 
Noorderhaven, Noorderplantsoen en Nieuwe Kijk in ’t Jatstraat een tuin voor het hoger onderwijs 
ter beschikking werd gesteld die in de decennia daarna zou uitgroeien tot wat wij nu kennen als het 
‘Hortuscomplex’ van de RUG.
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1945-2021) valt na te lezen hoe een en ander 
is verlopen. Cluysenaer had in de naoorlogse 
jaren in zijn rol als secretaris van het College van 
Curatoren al veel eerder aangedrongen op een 
bezinning op de noodzakelijke uitbreiding van 
de universitaire huisvesting. Pas na publicatie van 
nieuwe prognoses over de studentenaantallen 
van het CBS in 1956, en na door het Ministerie 
van Onderwijs in 1957 te zijn gewezen op 
het voorbeeld van perifere uitbreidingen in 
Leiden en Utrecht, kwam het er ook echt van in 
Groningen. Cluysenaer baseerde zijn toekomst-
plan in principe op het werk van een speciale 
‘programmasubcommissie’ uit de universitaire 
Commissie Ruimtelijke Ordening, die rapportages 
van de faculteiten had gevraagd over hun 
ruimtebehoeften. Maar het heeft er de schijn van 
dat zijn voornaamste inspiratiebron toch lag in de 
Uithof-plannen van Utrecht. Een complete uittocht 
leek voor de RUG niet nodig, dat deed Utrecht 
ook niet. Het plan-Cluysenaer is te zien als een 
compromis tussen het oude en het nieuwe. Alles 
bij elkaar houden in de binnenstad was duidelijk 
niet meer mogelijk, maar het was ook niet nodig 
alles bij elkaar te brengen op één nieuwe plek. 
De faculteit Wis- en Natuurkunde was duidelijk 
een geval/probleem apart. Haar gebouwen 
waren wel heel erg verspreid komen te liggen, 
en een concentratie ervan op een plek dicht bij 
de binnenstad bijvoorbeeld bij de Bloemsingel 
(Scheikunde) of Westersingel (Natuurkunde) 
leek onmogelijk, dus moest daarvoor worden 
uitgekeken naar een plek – met ruimte – aan de 
buitenkant van de stad. De universiteit heeft die 
plek niet zelf mogen kiezen, maar was hierin 
geheel afhankelijk van wat gemeente en provincie 
mogelijk konden (wilden) maken. Als vanzelf-
sprekend (voor de gemeente) werd het aldus 
een plek aan de noordkant van de stad, waar 
begin jaren zestig de nieuwe stadsuitbreidingen 
(Selwerd en Paddepoel) werden gepland. Daar 
werden (in 1959, nog vertrouwelijk) 100 hectare 
voor de RUG ingetekend. In 1963 verscheen 
voor het eerst het hoge ‘WSN-gebouw’ (WSN 
voor Wiskunde, Sterrenkunde, Natuurkunde) op 
de tekentafel, dat bepalend zou worden voor de 
skyline van de campus. Echter al gauw niet meer 
met Wis-, Schei- en Natuurkunde, maar Economie 
en Bedrijfskunde als definitieve hoofdbewoners, 
en Geografie en Planologie als gasten. Later 
kregen de ruimtelijke wetenschappers een eigen 
hoofdgebouw zuidelijk van ‘het WSN’ (dat heet 
nu ‘Duisenberg building’) in het voormalige 
aparte wiskundegebouw dat naast het Rekencen-
trum lag. Nu heet dat gebouw heel passend, naar 
de grote cartograaf ‘Mercator’, zonder ‘building’ 
erachter. 

Het Science Park
Bij de start van ‘Paddepoel’ in de jaren zestig 
van de vorige eeuw was toch nog niet helemaal 
duidelijk welk deel van de universiteit daarnaar-
toe zou worden overgebracht. Pas in de jaren 
tachtig is definitief vastgesteld dat een aanmerke-
lijk deel van de RUG toch beter in de binnenstad 
kon blijven, ook om die zijn levendigheid te laten 
behouden. De Paddepoellocatie van de RUG 
raakte in diezelfde jaren tachtig evengoed wel in 
een forse stroomversnelling. Naast de gebouwen 
van de universiteit kwamen er nu ook meerdere 
gebouwen te staan van de Hanzehogeschool, 
en het Noordelijke deel van de locatie werd 
ontwikkeld tot een ‘science park’: een internatio-
naal steeds populairder soort van hoogwaardig 
bedrijvenpark. Daar vestigden zich bedrijven die 
ofwel als een directe spin-off van het universitaire 
onderzoek zijn ontstaan, dan wel de directe 
nabijheid van de universiteit zochten omdat ze 
via hun informatie- of productietechniek (en niet 
te vergeten de medewerkers!) nauw verbonden 
zijn met de universitaire instellingen. Of alleen 
maar op zoek zijn naar een prestigieuze locatie 
die past bij het kennisintensieve karakter van het 
bedrijf! Het science park wordt na 2000 samen 
met de cluster universitaire en HBO-gebouwen 
tegenwoordig aangeduid met de naam Zernike 
Campus Groningen, vernoemd naar de weten-
schapper Frits Zernike die in 1953 de Nobelprijs 
voor Natuurkunde ontving. De naam ‘campus’ is 
wel ietwat misleidend, omdat het nooit de bedoe-
ling is geweest dat er ook studentenhuisvesting 
zou plaatsvinden. Wel wordt er vanaf 2015 
doelgericht gewerkt aan een meer parkachtige 
(her-)inrichting van het gebied, waar de verblijfs-
kwaliteit voor studenten en medewerkers naar een 
hoger niveau wordt gebracht met fiets- en wandel-
paden, horecavoorzieningen en winkeltjes.
Vergeleken met wat we zien bij de andere Neder-
landse universiteiten is het Groningse sciencepark 
tamelijk succesvol. Qua werkgelegenheid zijn 
de High Tech Campus Eindhoven, het Leiden 
BioScience Park en het Kennispark Twente groter, 
maar Groningen is de snelste groeier van de 
laatste tijd. Er zijn nu rond de 250 bedrijven en 
bedrijfjes op de campus gevestigd. Het accent ligt 
op energie, chemie, life sciences, en ‘big data’. 
Een van de nieuwere centra is de Energy Acade-
my Europe, waarin bedrijfsleven, onderwijs, en 
wetenschap gezamenlijk werken aan onderzoek 
en innovatie op energiegebied. 

Het Academisch Ziekenhuis 
De keuze voor de perifere locatie in Paddepoel 
was aan de gemeente geweest, maar de keuze 
van het gebied tussen Oostersingel en Petrus 
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Campersingel (de voormalige oostelijke vesting-
gordel) als uitbreidingsplek voor het academisch 
ziekenhuis is toch wel aan de universiteit geweest. 
Althans zijn er geen aanwijzingen dat er ooit aan 
een andere plek is gedacht. De gebouwen van 
de faculteit Geneeskunde zaten al vanaf 1903 
bij elkaar aan de Oostersingel, en in de loop van 
de 20e eeuw is in deze zone geleidelijk voortge-
bouwd aan het ziekenhuis volgens ‘t zogenaam-
de paviljoensysteem, in een voortdurend sloop- en 
herbouw programma. In de periode 1980-2000 
verrees hier tenslotte als een bouwkundige 
Phoenix uit zijn eigen as het huidige UMCG 
complex, achter een nieuw zuidelijk front bij het 
Hanzeplein.

De Harmonie en de Hortus
Minder eenduidig verliep de ontwikkeling van de 
The City Centre Campus. Dat is nooit één aan-
eengesloten zone van universitaire bebouwing 
geweest, zoals het ziekenhuisterrein of de campus 
in Paddepoel. Toch omvatte ook ten tijde van het 
plan-Cluysenaer het noordwestelijk kwadrant van 
de binnenstad al heel wat meer dan alleen het 
Academiegebouw aan de Broerstraat. Aan de 
Grote Rozenstraat was naast de Hortus als eerste 
(in 1880) een Farmaceutisch 
laboratorium gebouwd, en later 
ook een Botanisch Laboratorium. 
Naast het Academiegebouw 
kwam een Laboratorium voor 
Bacteriologie, aan de Westersin-
gel een Natuurkundig laboratori-
um, en aan de Melkweg verrees 
het gebouw voor Mineralogie 
en Geologie, dat we nu ‘Het 
Kasteel’ zijn gaan noemen. 

En dan is er in het binnen-
stadgebied natuurlijk nog de 
‘Harmonie-locatie’. Die lag altijd 
al aantrekkelijk dichtbij, en 
volgens Martin en Smals is er 
al in 1822 en later nog eens in 
1948, over gedacht die locatie 
te betrekken bij de universiteit 
(zie M. Martin en J. Smals, Het 
universitaire landschap, in de 
bundel ‘Opstellen over een uni-
versiteit in de twintigste eeuw’, 
RUG/Groningen 1999). Maar, 
zoals Klaas van Berkel in zijn derde deel over de 
Universiteit van het Noorden schrijft (p.155 e.v.) 
‘het verwerven daarvan ging niet zonder moeite 
en vervolgens was ook niet altijd even duidelijk 
welke afdelingen daar ondergebracht zouden 
worden’. In 1948 was Cluysenaer nog van plan 

er de alfafaculteiten te vestigen. Maar toen uitein-
delijk in 1964 de universiteit het Harmonieterrein 
aankocht van de gemeente, was dat volgens Van 
Berkel pas na veel gesteggel over beperkende 
voorwaarden, en werden de oorspronkelijke 
plannen ook fors bijgesteld. De RUG wilde eerst 
theologie, rechten, economie en letteren op het 
Harmonieterrein onderbrengen. Psychologie, 
pedagogiek en sociale wetenschappen moesten 
dan naar het Hortuskwartier. Maar in 1965 bleek 
er ook een stroming te zijn die de alfa-faculteiten 
toch maar naar Paddepoel wilde verhuizen. Daar 
waren de Curatoren op hun beurt niet voor, want 
een fl ink stuk van de universiteit moest toch echt in 
de binnenstad blijven. De alfa’s gingen dan toch 
maar naar ‘t Hortus gebied, waar sneller ge-
bouwd kon worden dan op het Harmonie terrein. 
Economie ging alsnog naar Paddepoel, en betrok 
daar het oorspronkelijk voor de beta’s bestemde 
WSN gebouw. Het universitaire schaakspel was 
daarmee nog niet ten einde, want werd nog een 
tijdje voortgezet op het Hortusterrein. Ook daar 
veranderden de inzichten over de inrichting nog 
eenmaal aanzienlijk.

Het Drie Kernen Plan zoals het er uit zag nadat de beslissing 
gevallen was om in Paddepoel te gaan bouwen, ingetekend 
in een kaart van de gemeente Groningen met drie ovalen voor 
de drie kernen. 
Uit: Universitas Groningana (Groningen 1964) 285. A=Cen-
trum, B=Paddepeol en C=Academisch Ziekenhuis.
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Pieter Bootsma

De universiteit
De in 1965 door de universiteit aangestelde 
ontwerper van de toekomstige universitaire huis-
vesting, de architect David Zuiderhoek, is onge-
twijfeld bekend met de visie van de gemeente op 
de ruimtelijke toekomst van de stad, want als de 
gemeente het structuurplan van 1969 publiceert 
zal Zuiderhoek al enkele maanden later met zijn 
plan voor de bouw van universitaire huisvesting 
in de Hortusbuurt voor de dag komen. Het past 
naadloos in het structuurplan van de gemeente. 
Het gebied bestemd voor de woonfunctie van 
de buurt – die sinds 1973 de Hortusbuurt wordt 
genoemd naar de in 1966 naar Haren verhuisde 
Hortus botanicus – wordt sterk verkleind. 

Het gebied tussen de Nieuwe Boteringestraat 
en het Boterdiep wordt gereserveerd voor 
kantorenbouw: een stad die op zijn minst 300 
000 inwoners telt zal zijn behoefte aan kantoor-
gebouwen niet alleen meer kunnen bevredigen 
binnen de diepenring. De buurt tussen de Nieuwe 
Kijk in ‘t Jatstraat, het Noorderplantsoen en de 
Noorderhaven wordt gereserveerd voor universi-

taire nieuwbouw. Dit wordt het jachtgebied van 
Zuiderhoek. Het gebied moet worden kaalge-
slagen en vervolgens voorzien van een netwerk 
van gebouwen met als hoogste gebouw een van 
dertien verdiepingen. De architect heeft in zijn 
plan ruim baan gegeven aan de noordtangent 
van het wegenplan dat in het structuurplan is 
opgenomen en is ontwikkeld door verkeersdeskun-
dige Goudappel, die het doorgaande autoverkeer 
in de binnenstad wil beteugelen. Het plan van 
Zuiderhoek zal ruimschoots voldoende zijn voor 
de dringende behoefte aan huisvesting van de 
alfa-wetenschappen die volgens het Drie Kernen 
Plan gesitueerd zijn in de Hortusbuurt. Leeft er bij 

I n1966 verschijnt de befaamde Tweede nota Ruimtelijke ordening. De nota schetst concrete 
verwachtingen over de ruimtelijke inrichting van het land in het jaar 2000. Ons land moet klaar-
gestoomd voor de 21e eeuw en dat vraagt om een omslag in het ruimtelijk beleid. Dat geldt niet in 

het minst voor de stad Groningen. Zo zal Groningen in het jaar 2000 een stad zijn van 300.000 tot 
500.000 inwoners. Voor de gemeente is dit gegeven de basis voor het ontwikkelen van het structuur-
plan van 1969.

Universiteitshuisvesting 
of volkshuisvesting
De strijd in de Hortusbuurt

De plannen van Zuiderhoek (1969, links) en Hertzberger 
(1975, rechts) voor de Hortuswijk. Bronnen: H.J. Dijkhuis 
1969, Universiteit in Binnenstad, en Van der Woud 1984, De 
innige betrekking tussen stad en hogeschool: architectuur en 
stedebouw van de Rijksuniversiteit Groningen 1950-1984, 
beide geciteerd in de RUG masterthesis (2005) van Nathan 
Woud over de Hortusbuurt.
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de bestuurders van de universiteit toch een lichte 
huiver voor het plan van Zuiderhoek vanwege de 
kaalslag die het zal veroorzaken? Het felle verzet 
tegen de afbraak van de concertzaal van de 
Harmonie – bezit van de universiteit sinds 1964 – 
ten behoeve van de universitaire huisvesting moet 
hen nog vers in het geheugen liggen. Curator H.J. 
Dijkhuis ontvangt in ieder geval een geruststellend 
betoog van de pas bij de afdeling planologie 
van de geografische subfaculteit aangetreden 
jeugdige planoloog Jacques Wallage. Hij schrijft 
dat de universiteit als het gaat om de oudste 
binnenstad een reputatie als stadsschoonvernieler 
moet vermijden maar in de Hortusbuurt zijn gang 
kan gaan: “T.a.v. de 19e eeuwse wijk – bedoeld 
wordt de Hortusbuurt – is het beleid dan duidelijk 
expansiever en kan dat ook zijn gezien het 
saneringskarakter en de afwezigheid van werke-
lijke monumenten”. 

Het stadhuis
Zodra de Hortus botanicus is verhuisd wordt 
in 1966 begonnen met de bouw van een vijf 
verdiepingen hoog gebouw, volstrekt niet passend 
in de buurt dat als een voorproefje kan worden 
beschouwd van de plannen van Zuiderhoek. Als 
het gebouw in 1969 klaar is zal het huisvesting 
bieden aan de door huisvestingsnood geteisterde 
talenstudies. Alfa I wordt het gebouw in eerste 
instantie genoemd. 

Inmiddels vraagt de universiteit een bouwvergun-
ning aan voor een soortgelijk Alfa II- gebouw. 
Dan blijkt dat de jonge portefeuillehouder 
stadsontwikkeling Max van den Berg, in een ver-
gadering van de raadscommissie voor de stads-
ontwikkeling op 5 januari 1971, in tegenstelling 
tot de rest van het College van B en W tegen een 
vergunningsverlening is. Het zal tussen de college-
leden een gevecht om des keizers baard worden 
want in augustus kondigt minister De Brauw een 
bouwstop voor de universiteiten af. Alfa II zal 
uiteindelijk niet worden gebouwd. Het is een 
signaal dat het ruimtelijk beleid van de gemeente 
van kaalslag en grootschalige nieuwbouw op de 
tocht staat. In september 1972 valt het College. 
Van den Berg zal als wethouder terugkeren in een 
hem nu welgezind College waarvan ook Jacques 
Wallage deel uitmaakt die nu beaamt wat de 
Nota Doelstelling Binnenstad Groningen zegt: 
“kaalslag is de vrucht van onverantwoord optimis-
me” en “Aan de bestaande gebouwen moet een 
zeker bestaansrecht worden toegekend. Slechts 
in het uiterste geval mag worden overgegaan tot 
ingrepen welke gehele of gedeeltelijke afbraak tot 
gevolg hebben”. Een belangrijk element in Van 
den Bergs visie is dat de inwoners bij ruimtelijke 

plannen moeten worden betrokken. Dat is pas-
send bij een opvatting die pleit voor omzien naar 
wat er in het verleden is gebouwd. De kersverse 
agoog Roel Vos wordt ingehuurd om de inspraak 
van de inwoners op te wekken. In de visie van 
de wethouder dient voorrang gegeven te worden 
aan de inwoners van de Hortusbuurt: wat zij 
vinden is de maat der dingen, niet de verlangens 
van de universiteit. De stadhuisrevolutie betekent 
het einde voor de plannen van Zuiderhoek: ze 
zijn onverenigbaar met de nieuwe inzichten 
van het stadhuis. Een poging tot een voor beide 
partijen verteerbaar plan komt uit de koker van 
de architect Herzberger, die meewerkt aan het 
nieuwe stedenbouwkundig beleid van de gemeen-
te. Hij wordt door de universiteitsraad betrokken 
bij het opstellen van een rapport dat in 1976 
door de u-raad wordt aangenomen. Hij kiest voor 
het invoegen van een betrekkelijk bescheiden uni-
versitaire nieuwbouw in de grote binnenruimten 
van de Hortusbuurt waardoor zowel de kaalslag 
als de megalomanie van het plan van Zuiderhoek 
worden vermeden. 

De Dienst Huisvesting en Bouwzaken van de 
universiteit moet er niets van hebben. De Dienst 
ziet de bestaande bouwwijze van de Hortusbuurt 
als een getuigenis van de geestelijke armoede 
van de 19e eeuw en de bebouwing van de 
binnenruimten zoals door Herzberger voorgesteld 
als herinnering aan de tijd van de Reformatie met 
zijn schuilkerken. De nieuwe stedenbouwkundige 
inzichten van het stadhuis zijn aan de Dienst niet 
besteed. Overigens wordt het plan Herzberger 
ook geen realiteit: gelukkig maar want als 
uitvloeisel van de monumentenwet van 1988 
worden er door de rijksoverheid beschermde 
stads-en dorpsgezichten vastgesteld waarmee de 
gemeenten geacht worden rekening te houden bij 
het opstellen van hun bestemmingsplannen. De 
Hortusbuurt valt onder het beschermde stadsge-
zicht van de binnenstad van 1992 dat spreekt 
van karakteristieke binnenruimten en hun gasthui-
zen (‘de verborgen stad’) die als een belangrijke 
waarde van de buurt worden beschouwd en zeer 
beschermwaardig zijn.

De inwoners
In november 1973 roept Roel Vos de inwoners 
van de Hortusbuurt op om ‘aktiegroepen’ te 
vormen om mee te praten over de stadsver-
nieuwing in de wijk: twaalf man geven gevolg 
aan zijn oproep. Op 11 februari 1974 komt 
wethouder Max van den Berg langs met dezelfde 
oproep.“Afgeschreven woonbuurt haalt weer 
adem” kopt het Nieuwsblad van het Noorden 
de volgende dag. De plannen van de gemeente 
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volgen elkaar op en bij al die plannen worden de 
inwoners betrokken: Het begint met het ontwerp 
bestemmingsplan Binnenstad dat de nadruk legt 
op de woonfunctie van de Hortusbuurt. In ’78 
besluit de Raad tot een opknapbeurt van de wijk 
die offi cieel tot ‘stadsvernieuwingsgebied’ wordt 
verklaard. In 1979 volgen bewonersbijeenkom-
sten over het gemeentelijk ‘verbeterplan’.

In 1978 volgt de universiteit het voorbeeld van 
de gemeente en begint ook een overleg met de 
inwoners. Beide partijen spreken af dat de univer-
siteit de buurt zal betrekken bij zijn bouwplannen, 
dat er woningen zullen worden gebouwd ter 
weerszijden van de Grote Kruisstraat en dat de 
universiteit mag bouwen aan de noordzijde van 
de Hortustuin. 

In 1982 komt de buurtgroep tot de conclusie dat 
de buurt gered is en zichzelf kan opheffen. 
Maar in 1992 is de rust voorbij: de reden is 
de ambitie van de universiteit. Deze wil een 
drietal blokken bouwen, één in de Hortustuin 
en twee langs de Grote Appelstraat. Op de 
inspraakavond verklaren de 120 aanwezigen dat 
de universiteit de afspraken van 1978 schendt. 
Het actiecomité ‘Schaduw over de Hortusbuurt’ 
wordt opgericht. De bezwaren legt B en W 
naast zich neer met de omineuze reactie dat 
“het behoud van de universiteitsfunctie in de 
binnenstad zwaarder weegt dan de belangen van 
de omwonenden”. Op het stadhuis is de tijd van 
Van den Berg kennelijk passé. Maar de strijdende 
partijen bergen de strijdbijl op: universiteit en 
inwoners sluiten een convenant waarbij de 
universiteit wordt toegestaan in de Hortustuin het 
Muntinggebouw te realiseren. Daar moet het qua 
expansie bij blijven. In 2001 is het tussen beide 
partijen echter defi nitief mis. Ineens kondigt de 
universiteit aan dat er aan de westkant van de 
Hortustuin een 50 m. lang en drie verdiepingen 
hoog pand zal verrijzen. De tuin wordt 1300 m2

kleiner en twaalf bomen, een speelplaats en een 
vakwerkhuisje zullen moeten sneuvelen.‘Schaduw 
over de Hortusbuurt’ is furieus: volgens het 
convenant zou de universiteit de tuin herinrichten 
en niet verkleinen. De buurt dreigt met een gang 
naar de rechter. De wethouder wil de universiteit 
geen bouwvergunning verstrekken vanwege 
strijdigheid van het plan met het bestemmings-
plan. Nu is het de beurt aan de universiteit om de 
rechter in te roepen: de gemeente zou de univer-
siteit 6000 m2 aan bouwruimte in de Hortusbuurt 
hebben toegezegd. De strijd spitst zich juridisch 
toe op de vraag of het universitaire bouwplan 
al dan niet in strijd is met het bestemmingsplan 
en of de gemeente die de universiteit inmiddels 

alsnog de bouwvergunning toestond dat had 
mogen doen. In 2005 neemt het confl ict zelfs een 
fysieke wending met een gewonde actievoerder 
als resultaat. Dan volgt het oordeel van de Raad 
van State: de gemeente had de vergunning niet 
mogen verstrekken. Pas dan is het universiteits-
bestuur bereid met de buurt te overleggen over 
alternatieven. Buurt en universiteit komen overeen 
dat een der gebouwen op het terrein van de Hor-
tus enige uitbreiding ondergaat en op de plaats 
van een aantal huisjes aan de Grote Rozenstraat 
zal mogen worden gebouwd..Daarmee zal de 
expansie van de universiteit in de Hortusbuurt 
eindigen. De Raad laat vervolgens onderzoek 
doen naar de vele fouten die van gemeentewege 
zijn gemaakt en besluit de proceskosten benevens 
een compensatiebedrag, samen € 42.000 aan 
‘Schaduw over de Hortusbuurt’ uit te keren. Voor 
de betrokken wethouder moet deze uitkomst een 
hard gelag zijn . 

Resultaten
De snelle groei in de omvang van personeel en 
studenten heeft de universiteit voor aanzienlijke 
huisvestingsproblemen geplaatst. De universiteit 
had rekening te houden met de stedenbouwkundi-
ge opvattingen van het stadhuis. Toen die veran-
derden zoals in 1972 had de universiteit zich 
maar aan te passen. De universiteit moest boven-
dien rekenen met de voor de woonfunctie van de 
Hortusbuurt strijdende inwoners. Zij bleken veel te 
hebben opgestoken van de inspirerende bijeen-

Door de universiteit gebruikte gebouwen in de Hortusbuurt: 
het oude Botanisch Laboratorium (1) en Farmaceutisch 
Laboratorium (2) aan de Grote Rozenstraat, het Heymans-
gebouw (eerder Alfa I gebouw) (3) aan de Grote Kruisstraat 
en het Muntinggebouw (4) aan de Nieuwe Kijk in ’t Jatstraat. 
Overgenomen uit de masterthesis (RUG 2005) van Nathan 
Woud over het Hortusgebied.
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Een korte terugblik 
In de eerste drie eeuwen van hun 410-jarige 
co-existentie was de universiteit een kleinood 
dat door de stad (en de provincie, het was 
de provinciale hogeschool!) werd gekoesterd. 
Maar het kleinood werd ook bedreigd: het 
voortbestaan van de universiteit stond een paar 
keer op het spel: in 1876 met de nieuwe wet op 
het hoger onderwijs (de universiteit werd toen 
rijksuniversiteit), in 1906 met de brand van het 
academiegebouw en in 1935 nog eens wegens 
bezuinigingen op de rijksbegroting. Sindsdien 
en zeker na de jaren zestig, met de sterke groei 
van het studentenaantal, heeft de verhouding een 
ander karakter gekregen. Overigens was de uni-
versiteit sinds het eind van de negentiende eeuw 
al wel zodanig ontwikkeld, dat met name voor 

de (laboratoria van de) bètafaculteiten nieuwe 
locaties gezocht moesten worden. De onttakelde 
verdedigingswerken boden uitkomst: Geologie/
Mineralogie en Natuurkunde konden naar de 
Cranedwinger (hoek Verlengde Vissersstraat 
en Westersingel), het Scheikundig laboratorium 
(1814 Hortusbuurt, 1850 Academiegebouw) 
uiteindelijk naar de Ebbingedwinger (1912) en 
het Provinciaal en Academisch Ziekenhuis, ooit 
gelegen aan de Munnikeholm op de plaats waar 
later het (nu voormalige) postkantoor is gebouwd 
naar een aantal oostelijke voormalige dwingers. 
Al eerder gaf de stadsuitbreiding van 1625 
(Nieuwe Stad) plaats aan de ‘Hortus Medicus’ 
met Farmacie aan de Rozenstraat. 

Stad en Toga
niet altijd eensgezind 
Tom van der Meulen en Piet Pellenbarg 

komsten met Van den Berg en Vos. Daardoor kon 
de bijdrage van de Hortusbuurt aan de oplossing 
van het universitaire huisvestingsvraagstuk slechts 
bescheiden zijn. Deze bleef beperkt tot de randen 
van de oude Hortus met enige verdichting in de 
noordoosthoek van de tuin. In 1980 werd het 
gebouw van het Wessel Gansfort College dat 
naar elders verhuisde aan het universitair bezit 
toegevoegd. Uiteindelijk zal de PPSW faculteit 
(psychologie, pedagogiek, sociale wetenschap-
pen) gevestigd zijn in de Hortusbuurt.

Gevolg van de bescheiden aanwezigheid van de 
universiteit is geweest dat de oude karakteristiek 
van de buurt nog steeds het stedelijk landschap 
domineert. De buurt biedt daardoor een prettig 
verblijfs- en leefklimaat. En dat is ook wat waard 

voor de universitaire bevolking: Klaas van Berkel 
wijst in zijn Universiteit van het Noorden op de 
Zernike-campus waar dankzij de invloed van de 
universitaire bestuurder Marius Kooyman sinds 
2000 gebouwen zijn verrezen met esthetische 
kwaliteit, schoonheid en uitstraling die de leef-
baarheid van de campus voor de medewerkers 
en de studenten ten goede komt. Voor de Hortus-
buurt kan met zijn typerende stedenbouwkundige 
opzet een zelfde conclusie gelden.

T own and Gown’ is een klassieke typering van de dualiteit van de samenleving in de oude, 
middeleeuwse Engelse universiteitssteden. Hoogleraren en studenten droegen anders dan de 
‘gewone’ stedelingen toga’s over hun kleren, zowel om warm te blijven in de koude en tochtige 

gebouwen als om zich te laten zien, en dus te onderscheiden, als geleerden (in spé). Vandaag de 
dag staat de uitdrukking (in Groningen) niet zozeer voor dat oude onderscheid, als wel voor de 
ambitie om die twee: stad en universiteit, vooral zo goed mogelijk te laten samengaan, samen op te 
trekken, elkaar voordeel te bieden. Dat spreekt immers niet helemaal vanzelf. Juist als het gaat om de 
fysieke aanwezigheid van de universiteit in de stad is het zeer wel denkbaar dat vanuit de ene partij 
anders wordt gekeken naar wat op welke plek het beste kan staan dan door de andere partij. Zou 
dat in Groningen ook niet zo zijn? Zijn er in de loop van de lange geschiedenis echte verschillen van 
inzicht over geweest? Of zijn die er misschien nog steeds wel?
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Vóór de WUB, de Wet Universitaire Bestuursher-
vorming uit 1971, werden de rijksuniversiteiten 
bestuurd door een College van Curatoren, 
samengesteld uit lokale bestuurders zoals 
cdk’s en burgemeesters en andere door de 
minister aangezochte capabele mannen (vooral 
die!) enerzijds en de Senaat, de verzamelde 
hoogleraren, anderzijds. Dat bracht met zich 
mee dat de curatoren niet veel hadden in te 
brengen in het inhoudelijk reilen en zeilen van 
de universiteit. Maar wel waren ze van betekenis 
in het zich verhouden van de universiteit tot het 
publieke domein. Formeel stond het college van 
curatoren (‘beheer’) boven de senaat (‘bestuur’). 
Sleutelfiguur in het College van Curatoren was de 
secretaris, gewoonlijk de enige in het gezelschap 
die ingevoerd was in het universitair reilen en 
zeilen. Aan het eind van de jaren dertig was dit 

de jonge jurist Jacques Cluysenaer – u kwam hem 
al eerder tegen in dit bulletin. Mogelijke conflicten 
tussen stad en universiteit konden gedempt wor-
den in het College van Curatoren. Of curatoren 
konden anticiperen op te verwachten problemen. 
Stad en universiteit waren, met de nodige mitsen 
en maren, bestuurlijk verknoopt; overigens 
was en is dat ook ongetwijfeld het geval bij de 
eerdere en latere institutionele invullingen van 
de verhouding stad en universiteit. Zoals nu met 
het ‘spierballengezelschap’ van het Akkoord van 
Groningen, dat bestaat uit: een programmabu-
reau (5 personen), een stuurgroep (9 personen), 
directeuren (10 personen), coördinatoren (9 
personen), marketing team (9 personen), en 
lobbyteam (8 personen). Deelnemende instellin-
gen: RUG, UMCG, Martiniziekenhuis, Gemeente, 
Provincie, Hanzehogeschool, EU-office Noord 

Het academisch ziekenhuis op de kaart van Heeringa (1919). 
De beoogde uitbreiding aan de overzijde van de vest is al ingetekend

Latei boven oude ingang van Academisch Ziekenhuis aan de Oostersingel (gebouw 165 op kaart Heeringa) 
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Nederland, Alfacollege en Noorderpoortcollege. 
Ambitie volgens de website: “aantrekkelijkste 
stad en regio van Nederland en Europa te zijn 
voor internationale studenten, onderzoekers, 
kenniswerkers, en bedrijven […] concurrerend 
innovatieklimaat, hoogwaardige voorzieningen, 
laagdrempelige arbeidsmarkt, aangename en 
betaalbare leefomgeving”. 

Divergerende voorkeuren?
Tot manifeste conflicten tussen stad en universiteit 
is het, zowel voor als na de invoering van de 
WUB, nooit gekomen – misschien is dat wel 
tekenend. Dat stad en universiteit in een aantal 
kwesties over ontwikkelingsplekken van univer-
sitaire en gelieerde vestigingen divergerende 
voorkeuren zouden hebben gehad, is echter 
alleszins plausibel. Een kleine verkenning. 
De keuze voor Paddepoel. Wat als de univer-
siteit het zelf had mogen zeggen? Als er geen 
provinciegrens had gelegen, en het grondgebied 
van de stad bijvoorbeeld tot aan Zuidlaren had 
gereikt? Dan had ze wellicht toch liever aan de 
zuidkant gezeten.

Hetzelfde geldt voor het Sciencepark. Dat leek 
nu als vanzelfsprekend ook aan de noordkant te 
komen waar al grond voorhanden was. Maar 
hoe logisch was dat eigenlijk, puur vanuit de 
belangen van een sciencepark gezien? In een 
sessie met externen ter voorbereiding van de 
Vierde Nota Ruimtelijke Ordening in de jaren 
80, waarbij één van ons aanwezig was, kwam 
dit als een interessant twijfelpunt voorbij. Bij 
de Rijksplanologische Dienst hadden ze om de 
verbeelding te prikkelen het Sciencepark van de 
RUG ingetekend in de bossen ten zuiden van de 
stad (in de Appelbergen). Niet zo gek: voor de 
hoogopgeleide medewerkers telde de kwaliteit 
van de woonomgeving minstens zo zwaar als 
de nabijheid van de universitaire gebouwen in 
Paddepoel. Had dat dus ook niet best gekund?
De Hortus is ook wel een voorbeeld van belan-
gentegenstelling. Dat geldt zowel de oude als 
de nieuwe Hortus. De nieuwe in Haren werd 
geleidelijk een wel erg zwaar blok aan het 
universitaire been! Maar ook bij het terrein van 
de oude Hortus zie je hoe verschillen van inzicht 
gingen ontstaan in de loop van de tijd, bij beide 
partijen. Eerst wilde de gemeente een groot deel 
van de Hortuswijk slopen, later toch weer niet. 
Zie het aparte artikel hierover. Maar waar lag 
het belang van de uni zelf eigenlijk? Had die als 
ze zelf had mogen kiezen niet liever meer ruimte 
willen scheppen rond het Harmoniecomplex? En 
kijk eens naar het Forum. In de discussie in de 
aanloop naar dit project zag de gemeente wel 

iets in een bijdrage van de RUG aan het ’Huis 
van Informatie en Geschiedenis’. De RUG gaf 
geen krimp. Geen behoefte aan een extra plek 
in de binnenstad. Maar het kan verkeren. Een 
nieuwe rector gaf recentelijk een nieuw geluid: 
het ‘House of Connections’ in het voormalige 
V&D pand. Daar zal de gemeente wel weer blij 
mee zijn geweest. Of het belang van de RUG er 
echt mee gediend is moet nog blijken.
Het Harmoniecomplex zoals het er nu uit ziet zelf 
is een voor de hand liggend volgend struikelblok. 
Wie de actuele discussies over een nieuwe visie 
op de binnenstad volgt, kan in de wandelgangen 
wel tekenen van onvrede opvangen over de 
kwaliteit van de Harmonielocatie, die weinig 
uitstraling heeft, en weinig reuring toont. Onvre-
de, bij gemeentelijke beleidsmakers, en misschien 
nog wel meer bij hun architecten-adviseurs van 
het Rotterdamse MVRDV. En hoe kijken beide 
partijen naar het nieuwe stationsgebied? De stad 
ziet daar vast wel graag iets van de universiteit, 
maar de RUG??? Als er verschillen van inzicht 
over zijn, horen we dat in ieder geval nog niet.

Indirecte invloeden van de universiteit
De betekenis van de universiteit in (en voor!) de 
stad laat zich niet alleen opmerken met vestigin-
gen van universitaire instituten. Vanaf de jaren 
dertig beginnen zich ook echte studentenwijken 
te ontwikkelen, met name aan de oostkant van 
de Schildersbuurt (H.W. Mesdagstraat, Jozef 
Israëlsstraat). Studenten woonden toen nog bij 
een hospita, die er doorgaans wel op toezag dat 
haar cliëntèle zich een beetje gedroeg. De aan-
wezigheid van studenten was profijtelijk voor de 
inwoners die kamers verhuurden. Eerder al was 
de Schildersbuurt ontwikkeld als een wijk voor 
(ook) hoogleraren, die het uitwijken van deze 
draagkrachtige bevolkingsgroep naar Helpman 
(tot 1915 gemeente Haren!) moest ondervangen. 
Zo kon de stad profiteren van de universiteit. 
Na 1960 komt alles in een stroomversnelling. 
De universiteit groeit (zie Het Drie Kernen Plan 
van professor Cluysenaer, elders in dit nummer). 
Studentenhuisvesting vindt grootschalig plaats 
in speciaal gebouwde hoogbouw (Hoendiep, 
Selwerd), maar het wonen op kamers, met name 
in de binnenstad en de schilwijken (tegenwoordig 
oude wijken genoemd) wordt steeds populairder, 
niet bij een hospita maar als studentenpand met 
kamerbewoning. Grote en minder grote panden 
in de Schildersbuurt en andere nabij de binnen-
stad gelegen wijken werden opgesplitst voor 
kamerbewoning. De mitigerende invloed van de 
hospita verdween. Pandjesbazen namen de wijk 
in grote mate over. 
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Van Berkel schrijft in 2005: “Groningen was 
(en is) een universiteit […] in een stad die groot 
genoeg is om de universiteit te kunnen verstouwen 
en toch niet zo groot dat de universiteit niet meer 
te herkennen valt”. Is daar alles mee gezegd? Valt 
er (inmiddels) ook wat op af te dingen? 
De groeiambities van de universiteit, ingezet met 
de doorgaande (en voor de universiteiten profij-
telijke) internationalisering, hebben uiteindelijk 
een bestuurlijke vertaling in het Akkoord van 
Groningen gekregen, aanvankelijk een convenant 
van Universiteit, Hanzehogeschool en UMCG. De 
druk op de schilwijken nam toe. Woningsplitsing, 
optopping, een zwalkend gemeentelijk beleid 
met betrekking tot de dichtheid van panden met 
studentenbewoning per straat (en het niet handha-
ven daarvan), maar ook het niet handhaven van 
de wijze waarop verleende vergunningen voor 
studentenhuisvesting door verhuurders werden 
opgerekt of ontdoken (verhuurders verboden 
studenten zich in te schrijven bij de gemeente 
Groningen opdat niet kon worden vastgesteld 
hoeveel studenten in een pand woonden). In de 
gemeentelijke beleidsstukken van circa 2010 
werden de verhuurders omschreven als ‘partners 
in de huisvestingsopgave voor studenten’, lees: 
verdere achteruitgang van de ruimtelijke kwaliteit 
van het ensemble van gebouwen, straten en 
pleinen in de schilwijken, zowel in zijn fysieke 
voorkomen alsook in termen van woongenot. 
Daar kwam dan nog bij dat de concentratie 
van studentenhuisvesting sommige buurten tot 
een studentencampus maakte, met bijbehorende 
geluidsoverlast. Uiteindelijk is in 2016 met het 
Herziening Bestemmingsregels Wonen na sterke 
druk vanuit de diverse buurten, paal en perk 
gesteld aan de opmars van de kamerbewoning: 
een stop op uitbreiding daarvan, geen optoppin-
gen meer, en de mogelijkheid tot omzetting van 
kamerbewoning in studio’s (wat overigens niet de 
beoogde verdunning van het studentenbestand 
opleverde). Blijkbaar realiseerde het college van 
B&W zich uiteindelijk dat het rechttoe-rechtaan 
streven naar iets dat op het eerste gezicht alleen 
maar positief lijkt te zijn, het profileren van 
Groningen als kennisknooppunt, een prijs heeft. 

Tot besluit
Het lijkt niet onwaarschijnlijk dat de huisvesting 
van de sterk toegenomen aantallen studenten 
ook in de komende jaren het voornaamste 
discussiepunt tussen universiteit en stad zal zijn. 
De afgelopen jaren heeft Groningen een fors 
nieuwbouwprogramma gekend, met name voor 
de huisvesting van internationale studenten. Tekort 
aan huisvesting voor deze categorie studenten 
bracht Groningen een slechte naam. Heden ten 

dage zien we de internationalisering van de 
universiteit zelfs terug in het straatbeeld; bestel je 
een kopje koffie dan moet dat in het Engels, en 
zelfs zijn verkeerborden op de Engelssprekende 
bevolkingsgroep afgestemd. Voor hen die in de 
jaren vijftig en zestig regelmatig het Yankee go 
home op de zwart-wil beeldbuis zagen voorbijko-
men geeft dat een moment van herkenning. Maar 
los van de vraag of het Engels wel over de hele 
linie de status van lingua franca verdient, is het te 
betreuren dat internationale studenten, voor zover 
we kunnen zien, hun verblijf niet of slechts mond-
jesmaat benutten voor een wat verdergaande 
kennismaking met de taal en cultuur van het land 
waar ze studeren. Hun latere ambassadeursrol 
voor de stad zou daar uitdrukkelijk mee gediend 
zijn en dat kan alleen maar in het voordeel zijn 
van de dienaren van zowel stad als toga! 

Geraadpleegd: Klaas van Berkel (2005), Acade-
mische illusies. De Groningse universiteit in een 
tijd van crisis, bezetting en herstel 1930-1950. 
Bert Bakker, Amsterdam
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Directeur van de 
Campus Groningen: 
‘Wij zijn geen 
bedrijventerrein’.
Pieter Bootsma

Dan kom ik in contact met de stichting ‘Triade’, 
een dochter van het UMCG en ga hier werken. 
Triade diende om de kennis van de instelling te 
delen met de wereld en omgekeerd. De stichting 
zocht voor de partners van de professionals 
van het UMCG een interessante werkomgeving. 
Uiteindelijk zal dit initiatief zich ontwikkelen tot de 
‘Healthy Ageing Campus’ van Groningen: Triade 
gaat investeren in faciliteiten voor start ups en 
spin-offs die voortspruiten uit het wetenschappelijk 
onderzoek van hoogleraren en hun medewerkers 
van het UMCG. Die faciliteiten betreffen zaken 
als gebouwen en apparaten, aanwezig op het ter-
rein van het UMCG, het helpen bij het verkrijgen 
van financiële investeringen voor het ontwikkelen 
van de bedrijven, de mogelijkheid van de samen-
werking met het UMCG en het ondersteunen van 
de bedrijfsvoering, bijvoorbeeld op het gebied 
van de administratie van de jonge bedrijven. De 
problemen die zich voordoen om de bedrijven 
van de grond te krijgen zijn vaak ingewikkeld 
maar als fiscaal jurist was ik gewend met ingewik-
kelde zaken om te gaan. In mijn werk bij Triade 
heb ik het gevoel dat ik gewoon doorpuzzel”.

Zo is op het terrein van het UMCG geleidelijk 
aan ruimte geboden aan bedrijven en talentont-
wikkeling.

Samenwerking
Waar Van der Meer in ons gesprek voortdurend 
op terug komt is dat op de campus sprake moet 
zijn van samenwerkende bedrijven, die de 
beschikbare faciliteiten delen en bereid zijn mee 
te werken aan gezamenlijke programma’s op de 
campus. Er moet ook een verbinding zijn tussen 
de werkomgeving en de opleidingsomgeving in 
die zin dat de werkomgeving het onderwijspro-
gramma beïnvloedt. Van der Meer: “We zijn op 
zoek naar nieuwe bedrijvigheid, passend bij de 
thema’s van onze campus: energie, duurzaam-
heid, gezondheid en digitalisering. We streven 
naar een ‘íntegraal gebiedsmanagement’ dat de 
samenwerking van de community op de campus 
stimuleert. We zijn dus niet alleen maar een 
bedrijventerrein. We gaan ook met de bedrijven 
in gesprek over de vraag waar ze nu staan en 
waar ze over tien jaar denken te zijn. Het kan 
natuurlijk zijn dat ze over tien jaar een zodanige 
ruimtebehoefte hebben dat ze buiten het campus-
terrein terecht zijn gekomen. Maar de bedrijven 
blijven dan wel lid van de ‘community’ van de 
campus. Je kunt overigens ook deel uitmaken 
van de community zonder van het campusterrein 
gebruik te maken. Maar het is wel zo prettig dat 
je op de campus heel dicht bij het vuur zit van de 
onderzoeksactiviteiten”.

E dward van der Meer is aan de Groningse universiteit opgeleid tot fiscaal jurist. Hij ving zijn 
loopbaan aan bij een accountantsbedrijf waar hij de commerciële cliënten adviseerde over de 
voor de klanten meest aangelegen route door het bos aan fiscale regels van de Rijksbelasting-

dienst. ‘Puzzelen’ typeert hij dit vaak ingewikkelde werk. Hij leerde in deze baan de desbetreffende 
wetten en regels goed te doorgronden en te interpreteren ten behoeve van een voor de klant zo 
gunstig mogelijke toepassing. Van der Meer: “Na bij enkele accountantskantoren te hebben gewerkt 
realiseerde ik me dat mijn werk wel sterk commercieel gericht was en dat mijn maatschappelijke kant 
er niet door werd aangesproken.
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Expansie 
De Healthy Ageing Campus werd tussen 2014 
en 2019 samengevoegd met de Zernike Campus, 
een van de oudste campussen van Nederland. 
Het prille begin lag in 1984 toen Economische 
Zaken een subsidie verleende van 10 miljoen 
voor het idee van de biotechnoloog Bernard 
Witholt om geavanceerde techbedrijven en 
academische kennis te laten samengaan op een 
sciencepark. In 1986 ging het Science Park op 
de Paddepoel-locatie van de Rijksuniversiteit van 
start1. Als de groei van de campus, inmiddels 
Zernike Campus genoemd, stagneert wordt 
Triade ook voor deze campus ingezet en zal in 
het vervolg sprake zijn van één campus, ‘Campus 
Groningen’. 

Een nieuw perspectief voor Triade ligt in het 
verschiet met de gebouwen van Niemeyer. De 
‘fabriek van Niemeyer’, eigendom van de Britse 
tabaksfabrikant B.A.T. staat leeg en Van der 
Meer komt in contact met de projectontwikkelaar 
MWPO2 dat de aankoop van het fabriekscomplex 
overweegt voor het huisvesten van een campus 
voor bedrijven die zich met digitalisering bezig 
houden. Om de campus te realiseren zal Triade 
kunnen worden ingezet. Op korte termijn ver-
wacht Van der Meer het besluit van de gemeente 
om de aankoop van het complex door de project-
ontwikkelaar toe te staan.
Van der Meer ziet voor Triade ook werk aan de 
winkel in de regio en in het Noorden. Er is sprake 
van een netwerk van bedrijven op het gebied 
van energie, gezondheid en digitalisering en het 
kennis- en innovatiecentrum van de universiteit en 
van het UMCG dat samenwerkt met het hbo en 
mbo. En Triade zal met al zijn ervaring op het 
gebied van het organiseren van de campus- sa-
menwerking hierbij van dienst kunnen zijn. 

De campus als plaats van vestiging van kennisin-
tensieve bedrijven.
In ons gesprek verklaart Van der Meer Campus 
Groningen tot een van de voornaamste, zo niet 
de voornaamste campus van Nederland die ook 
internationaal goed voor de dag komt. Hoe zijn 
campussen te typeren en waar zijn ze aan te 
treffen? 

In de publicatie in opdracht van de stuurgroep 
Akkoord van Groningen3 ‘Toekomst agenda 
Groningen: masterplan campussen’4 wordt van 
de volgende omschrijving van het ministerie van 
Economische Zaken gebruik gemaakt: De campus 
wordt gedefinieerd door de aanwezigheid van 
vier kernelementen: (1) grote kennisdragers met 
onderzoeksfaciliteiten ( laboratoria en testfacilitei-
ten) zoals een R&D centrum van een multinational, 
een universiteit, een universitair medisch centrum 
of een groot onderzoeksinstituut. Dergelijke grote 
kennisdragers vormen het anker van de campus. 
(2) een goed functionerend ecosysteem met een 
community en een netwerk van bedrijven en 
kennisinstellingen wo, hbo, en mbo. (3) de focus 
is gericht op R&D en kennisintensieve activiteiten 
van bedrijven hetgeen leidt tot innovatie, geza-
menlijke productontwikkeling en uitwisseling van 
kennis. (4) hoogwaardige vestigingsmogelijkhe-
den voor kennisintensieve bedrijven en voor (het 
gezamenlijk gebruik van) onderzoeksfaciliteiten 
zoals laboratoria en testfaciliteiten. Behoudens 
deze vier elementen moet ook een fysieke en 
organisatorische infrastructuur aanwezig zijn, in 
het geval van de Campus Groningen de opgave 
van Triade om dit te realiseren.

Zijn al deze kenmerken aanwezig dan wordt 
gesproken van een volwassen campus. In ons 
land zijn dat er 10: Campus Groningen, ken-
nispark Twente, Wageningen Campus, Utrecht 
Science Park, Amsterdam Science Park, Leiden 
Bio Science Park, TU Delft, High Tech Campus 
Eindhoven, TU/ Eindhoven, Brightlands Chemelot 
campus. Deze campussen worden bijna altijd 
aangetroffen in de buurt van een universiteit. Er 
zijn 7 campussen die worden aangemerkt als 
campus in de groeifase waaronder de watercam-
pus te Leeuwarden. Er zijn 12 in de opstartfase 
waaronder de Dairy campus te Leeuwarden en 6 
bevinden zich in de ideeënfase.

1 Klaas van Berkel, Universiteit van het Noorden, deel 3, pg 623 
2 Eerder schreven we over MWPO in het artikel “Projectontwikkelaar MWPO verovert de stad” in Vriendenbulletin nr. 106, sept 2021
3 De stuurgroep van het Akkoord bestaat uit de topbestuurders van stad en provincie, de onderwijsinstellingen van mbo, hbo en wo in 

de stad en het UMCG 
4 Het Akkoord van Groningen dateert van 2005 wanneer de participerende overheden en instellingen afspreken zich in te zetten voor 

het promoten van de stad als kennisstad. Uitvloeisel van het Akkoord is dat de universiteit zich als geheel richt op de maatschappelijke 

thema’s Healthy ageing en Energy (beide 2009) en Sustainable Society (2012). Klaas van Berkel, Universiteit van het Noorden, deel 3, 

pg 720. 
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Onderstaand overzicht biedt een aantal relevante 
gegevens over zeven campussen (Buck Consul-
tants International 2018).

Campus Aantal 
bedrijven

Aantal 
banen

Campus Groningen 198 3234

Kennispark Twente 471 6087

Leiden bio Science Park 140 7500

TU Delft 245 245 2610

Amsterdam 159 1340

Tu/e(indhoven 143 1980

Brightlands Chemelot 92 1787

Volgens de ‘Toekomst agenda Groningen’ heeft 
een sterke en toekomstbestendige regio een 
campus met een netwerk van daarmee verbonden 
bedrijven nodig, in de Toekomstagenda aange-
duid als een kennis en innovatie ecosysteem. 
Op een verbinding met een belangrijk kennis en 
innovatiecentrum komen kennisintensieve bedrij-
ven af.

Groeien en doorontwikkelen
De campus en het kennis en innovatie ecosysteem 
staan in het teken van groei. Groei op inhoud, op 
programmaverbreding en groei door de komst 
van nieuwe bedrijven op de campus en in het 
netwerk. Het belang dat op de campus aan groei 
wordt gehecht wordt geïllustreerd met het ingrij-
pen op de Zernike Campus toen de groei van het 
aantal bedrijven stagneerde. 

Het strategisch plan 2020-2025 van de campus 
Groningen draagt op de omslag de tekst Campus 
Groningen weet groei te versnellen & succes te 
vergroten. In 2020 zijn alle gestelde doelen van 
het strategisch plan 2016-2019 bereikt zoals 
een groei met 220 arbeidsplaatsen, 5 nieuwe 
bedrijven per jaar en 5 innovatieprojecten per 
jaar. De ambities voor Campus Groningen 
voor de periode van 2020 tot 2025 worden 
opgeschroefd en ondermeer in de volgende 
doelen uitgedrukt: 750 nieuwe arbeidsplaatsen, 
vestiging van1 à 2 multinationals in 5 jaar en 
van 5 nieuwe bedrijven per jaar, 1000-1500 
wooneenheden in 5 jaar en de uitbreiding met 
een oppervlak van 25.000 m2 voor de huisves-
ting van bedrijven. Deze ambities zijn in gesprek 
met het management van de campus vastgesteld 
door de strategische partners van de campus: 
Rijksuniversiteit Groningen, Hanze, UMCG, 
Gemeente,Provincie en bedrijvenvereniging West.

De ‘doorontwikkeling’ van de campus volgt een 
drietal programmalijnen. Het programma van 
de community building richt zich op inhoudelijk 
verbindingen met internationale spelers, op 
marktgericht doorbouwen van de bedrijven en 
op het actief aantrekken van onderzoeks-, onder-
wijs- en kennisintensieve instellingen en bedrijven 
die passen bij de thema’s van de campus. Het 
integraal gebiedsmanagement streeft naar meer 
grip en sturing op het ecosysteem van de campus 
door in gezamenlijk beleid het vestigingskader 
van bedrijven uit te breiden en samen plannen 
voor de campus te maken. De focus van de cam-
pus-services zal worden gericht op gezamenlijk 
gebruik van voorzieningen, op het realiseren van 
innovatieve en duurzame voorzieningen en op het 
beheer van de terreininrichting van de campus.

Ook dit jaar verzorgen de Vrienden van de Stad een wandeling ter gelegenheid van Open Monu-
mentendag. Thema is ‘erfgoed van routes, netwerken en verbindingen’. Wat de deelname aan de 
wandeling betreft mikken we met name op mensen die kennis willen maken met de Vrienden. 

Deelname is gratis maar het aantal deelne-
mers is beperkt en het is daarom nodig om 
zich voor de wandeling op te geven

Activiteiten
Wandeling Open Monumentendag

Wanneer: 14 September 2024
Aanvang: 13:30 (Museum aan de A in de Brugstraat)
Duur: 1.5 uur
Opgeven: info@vriendenstadgroningen.nl
Meer info: www.vriendenstadgroningen.nl
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In de aula van de Rijks-
universiteit Groningen 
hangen slechts twee 
portretten van vrouwen. 
Naast Aletta Jacobs is 
dat Anda Kerkhoven. 

Waar de eerste bij iedereen wel bekend is, is 
over de tweede aanmerkelijk minder bekend. Dit 
boek voorziet in die lacune.
Anda Kerkhoven was een vrouw met principes. 
Zo was ze tegen vivisectie en koos daarom 
vanuit Nederlands-Indië voor een studie in 
Groningen, omdat dat de enige plek was waar 
ze geneeskunde kun studeren zonder dierproeven 
te hoeven doen. In de studentenwereld werd ze al 
snel een opvallende verschijning, vanwege haar 
Indische uiterlijk, maar vooral ook vanwege haar 
gedrevenheid en principes. Spraakmakend waren 
haar pacifistische artikelen in het toenmalige 
studentenweekblad.
Na het uitbreken van de Tweede Wereldoorlog 
sloot ze zich aan bij een geweldloze verzets-
groep. Helaas leidden haar acties ertoe dat ze 
eind 1944 werd gearresteerd door de Sicher-
heitsdienst, waarna ze werd geëxecuteerd in de 
bossen bij Glimmen.

Wie heden ten dage 
door de Groninger 
Veenkoloniën rijdt, kan 
haast niet bevatten 

dat zeevaart in de 19de eeuw een belangrijke 
rol speelde. Meer dan 60% van de zeegaande 
vloot kwam destijds uit plaatsen zoals Veendam, 
Wildervank, Oude- en Nieuwe Pekela en het in 
de Drentse Veenkoloniën gelegen Gasselternij-
veen. We maakten een selectie van de bij musea 
en particulieren aanwezige scheepsportretten. 
Vaak als souvenir meegenomen uit verre oorden, 
maar soms ook geschilderd door een kunstenaar 
uit de regio in opdracht van een trotse stuurman 
of kapitein. Dit boek biedt meer dan 90 scheeps-
portretten. 

De Vestingwet van 
1874 is een belangrijk 
moment geweest in de 
stadsontwikkeling van 
diverse Nederlandse 
steden en Groningen 
vormde daarop zeker 

geen uitzondering. Niet alleen leidde deze wet 
tot het ontmantelen van de bastions rond de 
binnenstad van Groningen, ook de Helperlinie 
mocht worden geslecht. De nieuwbouw van 
een appartementencomplex op de fundamenten 
van de Helperlinie in de 21e eeuw zorgde voor 
bijzondere archeologische opgravingen en veel 
nieuwe verhalen over een oude plek. 

In het noorden van 
Nederland, met name 
in Groningen en 

Friesland in de periode tussen beide wereldoorlo-
gen, zijn vele architecten werkzaam geweest die 
onderbelicht zijn gebleven.
Ook de Groninger architecten Tamme van Hoorn 
en Jan Benninga horen in dat rijtje thuis.
Auteur Hans Rümke dook in hun oeuvre dat ruim 
200 gerealiseerde werken omvat, waarvan ca. 
50 boerderijen. 

oude ebbingestraat 53 - 9712 hc groningen - 050 - 312 25 23 - info@godertwalter.nl - www.godertwalter.nl 
BOEKHANDEL GODERT WALTER

René Westra; Jesper 
Westra: Anda Kerkho-
ven, een student in het 
Gronings verzet

€ 24,50

H.A. Hachmer: Gronin-
gen Zeilt

€ 24,75

Johan T. van Dijk: Oude 
en nieuwe werken

€ 24,99

Hans Rümke: Tamme 
van Hoorn en Jan 
Benninga; Architecten 
te Loppersum

€ 25,00

Alle boeken over Groningen ook op: www.groningerboeken.nl



De Stichting Vrienden van de stad Groningen 
is opgericht in 1984. We zetten ons in voor 
de ruimtelijke kwaliteit (belevingswaarde, 
gebruikswaarde, toekomstwaarde) van de stad 
Groningen. We vragen aandacht voor het 
historisch karakter van de gebouwde en ingerich-
te omgeving, voor zover dat de belevingswaarde 
ondersteunt.

Middelen die we inzetten: bijdragen aan 
meningsvorming over architectuur en openbare 
ruimte door middel van lezingen, debatten en 
excursies. Daarnaast participeren (mogelijk in 
overleg met andere partijen) in beleidsprocedures 
(overleg, zienswijzen, eventueel bezwaren bij 
gemeentelijk ruimtelijk beleid en het beleid van 
andere overheden).

We richten ons op de binnenstad maar geven 
daarnaast ook aandacht aan de stad Groningen 
als geheel en de ruimere context van de stad.

Stichting Vrienden van de stad Groningen
Hoe wordt u donateur?
U kunt u als donateur van de Vrienden van 
de stad Groningen opgeven bij bovenstaand 
correspondentieadres of via de website. 

website: www.vriendenstadgroningen.nl
e-mail: info@vriendenstadgroningen.nl

Bank: NL06 INGB 0000 4473 73

Minimum donatie
€20,00 per jaar
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R.C.E. Neef (voorzitter)
C. J. A. Wessels, (secretaris)
H. van der Meij, (penningmeester)
P. J. E. Bootsma
A.E. Brouwer
K. Jonkman
E. M. Meisner
T. van der Meulen
P. H. Pellenbarg
H.Th. van Veen 

Redactie:
P. J. E. Bootsma
T. van der Meulen
P. H. Pellenbarg
H.Th. van Veen 

Ontwerp en vormgeving:
MOTTOW, martijn otto wolf

Redactieadres: 
H.W. Mesdagplein 6 
9718 HR Groningen 
Tel 050 5890776 
meulen1@xs4all.nl

Kopijdatum nummer 118:
30 augustus 2024

Colofon

Van Royenlaan 19A , 9721 EJ Groningen


